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»بازمانده« روايت غفلت از ظرفيت  مردمي در مديريت يك چالش ورزشي است 
گفت وگوی »جوان« با سازندگان مستندي با موضوع عدم رودررويي ورزشكاران ايراني با اسرائيلي ها 

   الهام خاكپاش
ذهن انسان به واس��طه ويژگي ای كه دارد مي تواند به 
راحتي به آينده و گذشته سفر و با نيروي تخيل خود 
در هر جاي غريبي سير كند. جسم انسان پير و ناتوان 
مي شود اما ذهن به جاودانگي مي انديشد. هر كدام از 
ما منحصربه فرد هستيم كه از اين قوه تخيل و نيروي 
ذهن خود مي توانيم اس��تفاده كنيم و به واسطه هنر، 
آرزوهاي فردي خود را برآورده سازيم، به همين دليل 
هنر باعث كاهش تنش هاس��ت و در ب��رآورده كردن 

آرزوهاي فردي مي تواند عمل كند. 
هنر با روح و روان ما رابطه اي عميق دارد و آن وجد و 
احساس خوبي كه در ما ايجاد مي كند غيرقابل انكار 

است. آن حس خوب و آرام بخشي كه پس از شنيدن 
يك آواز زيبا دس��ت مي دهد يا به وجد آمدن با ديدن 
يك نقاشي زيبا، همه اينها حكايت از رابطه هنر با روح 
و روان ما دارد و چيزي كه حال مان را خوب مي كند، 
ما را آرام مي كند و نش��اط و شادي را براي مان عرضه 

مي دارد و روح مان را جلا مي دهد. 
هنر به عنوان يك ابزار جهت درمان بيماري هاي روح و 
روان استفاده مي شود؛ ابزاري كه به فرد كمك مي كند 

بتواند درگيري هاي ذهني خود را برون ريزي كند. 
در واقع هنر براي افرادي كه دچ��ار اضطراب و تنش 
هستند، بس��تري را فراهم مي كند كه افراد بدون نياز 
به گفت وگو، بدون نياز به مخاطبي ك��ه بخواهد با او 
صحبتي كن��د و كلام خود را از طري��ق صحبت به او 
انتقال دهد، با فعاليت هايي مثل نقاشي، نواختن ساز 

و مجسمه س��ازي با محيط ارتباط بگيرد و به آرامش 
روحي خود برسد. به صورت كلي بيان خلاق مي تواند 

شفا و بهزيستي رواني را تقويت كند. 
انسان از ابتداي خلقت پيوند جدانشدني با هنر داشته 
و در جنبه ه��اي مختل��ف زندگي از آن بهره جس��ته 
اس��ت و با آفرينش آثار هنري، احساس شعف و لذت 
مي كرده، از اين رو هنر با زندگي وي درآميخته است. 
پرداختن به هنرهاي مختل��ف مي تواند از نظر روحي 
تأثيرات مفيدي را روي زندگي اف��راد بگذارد و باعث 
آرامش و كم شدن اس��ترس و اضطراب در آنها شود. 
هنر در حكم يك زبان است؛ زبان عواطف و هيجان ها و 
منعكس كننده  عميق ترين احساسات روح پرتلاطم. 

متفكر بزرگ آگوست كنت معتقد است: »هنر بخشي 
از زبان است كه تمام افراد نوع بشر آن را درك مي كنند 

و به معاني آن پى مي برند.« 
 و اما براي درك بيش��تر هنر بايد زبان و نش��انه هاي 
آن را آموخ��ت و هنرمندان مهم تري��ن عامل درك و 
شناس��ايي زيبايي و آثار هنري هستند. زيبايي و هنر 
يا س��اخته طبيعت بوده يا دس��ت پرورده هنرمندان، 
زيبايي پيش از هنر در طبيعت وجود داشته ولي درك 
آن ابتدا مشكل و شناخت آن توسط هنرمند صورت 
گرفته اس��ت، هم اكنون درك هنري در بعضي افراد 
در اثر مش��اهده آثار هنري در محيط پيرامون شان به  
طور ناخودآگاه تا حدودي تقويت و پرورش مي يابد و 
هنرهايي كه ارتباط بيشتري با مردم برقرار مي كنند، 
جذاب تر هس��تند. به صورت كلي هنر يك رس��الت 
مردمي اس��ت و هنري كه ارتباط مس��تقيم با مردم 

داشته باشد، ماندگارتر خواهد بود. 

هن��ر و هنرمند هميش��ه براي م��ا ايراني��ان، عزيز و 
ارزشمند بوده است. از زمان هاي قديم كه آثار هنري 
افراد به صورت نقش و نگارهايي روي سنگ ها و ديواره 
غارها نمايان مي ش��د و ساز موسيقي ش��ان تكه اي از 
چوب و چند برگ و يك ني ساده بود تا به امروز شاهد 
پيشرفت هنر در زمينه هاي مختلف نقاشي، بازيگري، 

تئاتر، موسيقي و غيره هستيم. 
به صورت كل��ي زيباي��ي عواطف انس��ان را تحريك 
مي كند ك��ه به اين ترتي��ب ذهن س��طوح بالاتري را 
ادراك مي كند كه اين ادراك موجب كشف پيام نهاني 
كه در هنر اس��ت مى ش��ود، به صورت كلي پيام هاي 
پيچي��ده را نمي توان به صورت مس��تقيم درك كرد. 
هنري موفق است كه بتواند چالش هاي ذهني به  وجود 

آورد و بازتاب هايي ايجاد كند. 

هنر زباني است كه تمام افراد بشر
آن را درك مي كنند

 آقای كرمی سال گذشته مستندي به نام »عمليات 
المپيك« توليد شد كه از جمله معدود پرداخت هاي 
داخلي به موضوع مس�ابقه ندادن با ورزش�كاران 
رژيم صهيونيستي است، »بازمانده« را تحت تأثير 

آن كار توليد كرديد؟
كرمى: نه اين دو مستند تقريباً همزمان ساخته شدند، اتفاقاً در 
روز مصاحبه با آرش ميراسماعيلي، بچه هاي توليدكننده آن 

مستند هم براي گفت و گو آمده بودند. 
 پس ايده »بازمانده« از كجا شكل گرفت؟

كرمى: ما روي يك كار پژوهشي با موضوع مهاجرت ورزشكاران 
كار مي كرديم كه به اين سوژه رسيديم. ديديم ماجراي جذابي 
است. به سه ورزشكار كه از رده سني نوجوانان و جوانان باهم 
بودند، يعني محمد محمدي بريمانلو، س��عيد مولايي و جواد 
محجوب برخورد كرديم. پس از ماجراي تعليق فدراس��يون 
جودو، اين س��ه ورزش��كار كه رفيق بودند، ي��ك نفر تابعيت 
مغولستان گرفت و ديگري كه محجوب بود به كانادا رفت و با 
پرچم كميته جهاني المپيك)ورزشكاران پناهنده( در المپيك 
توكيو ش��ركت كرد و بريمانلو بود كه با وجود داشتن سهميه 

المپيك به دليل تعليق فدراسيون به المپيك نرسيد. 
 چرا در مستند موضوع محجوب را نمي بينيم؟!

كرمى: چون در روايت ما كارايي نداشت، از خط داستاني مستند 
حذف شد. خط ماجراي بريمانلو و مولايي را پيش برديم و يك 
نگاه تطبيقي به ماجراي مشابه در كش��تي و اتفاقي كه براي 

عليرضا كريمي رخ داد، داشتيم. 
 بحث مسابقه ندادن با اسرائيلي ها خيلي فراتر از 
جودو و كش�تي است، حتي ش�طرنج بازهايي هم 
داشتيم كه اين اتفاق براي شان رخ داده است، چرا 

سراغ ديگر ورزشكاران نرفتيد؟
كرمى: خيلي ورزشكاران در رشته ها و رده هاي مختلف هستند 
كه با اسرائيلي ها رودررو نشده اند و حتي نام آنها شناخته شده 
هم نيست. ما جذابيت موضوع براي مان اهميت داشت، اينكه 
چرا روي اين ورزش��كاران تمركز كرديم، حواش��ي آنها بود، 
ولي ورزشكاران زيادي بودند مثل عليرضا خجسته كه دوران 
ورزشي اش گذش��ته و الان راننده اسنپ شده است. خجسته 
بارها با اسرائيلي ها مسابقه نداد و حتي در يكي از مسابقات دو 
بار مجبور مي شود با اسرائيلي ها مسابقه ندهد، ولي چون چهره 

شناخته شده اي نيست، سراغ او نرفتيم. 
 در اين مستند صحبت هاي بريمانلو را مي شنويم 
ولي س�راغي از مولاي�ي نمي گيريد، چ�را با خود 
مولايي درباره اتفاقاتي كه برايش رخ داده، صحبت 

نكرديد؟
كرمى: داستان ما داستان بريمانلو است كه در آن ماجراهايي 
را كه رخ داده است، روايت مي كند و بحث اينكه چرا فدراسيون 
جودو تعليق شد. روايت ما آن چرايي ماجراست. ما براي مصاحبه 
با سعيد مولايي هم اقدام كرديم، ولي او داراي مدير برنامه است و 
براي مصاحبه و نشست هاي خبري بايد با او هماهنگ شود و آنها 
هم براي مصاحبه پول مي گيرند، البته در انتهاي كار يك تماس 

تصويري گرفتم كه از طريق بريمانلو انجام شد. 
 پس احتمالاً مولايي در جريان توليد مستند بوده 
است، اكنون كه كار در حال پخش است، واكنشي 

داشته است؟
كرمى: بله، اما نمي دانست كه ما دقيقاً درباره چه چيزي مستند 
مي سازيم. بعد از اينكه كار در جش��نواره اكران شد، بچه هاي 
س��فير بخش��ي از صحبت هاي محمدرضا رودك��ي را بيرون 
دادند كه من آن را منتشر كردم و مولايي را تگ كردم، مولايي 
واكنش نشان داد و گفت از نظر او ماجرا ديگر تمام شده و ارزشي 

برايش ندارد. 
 »بازمانده« در كدام ژانر مستند قرار مي گيرد؟

كرمى: مي شود گفت پژوهشي- ورزشي است. 
 چرا در ژانر مس�تند ورزش�ي كمت�ر كاري توليد 

مي شود؟
كرمى: چند س��ال پيش هم من و هم آقاي رئيس��ي يك كار 
مش��ترك انجام داديم كه پژوهش آن را هم خودم انجام داده 
بودم؛ مس��تند »س��كوهاي صورتي« كه بحث ورود بانوان به 
ورزشگاه ها بود كه يك كار پژوهشي- ورزشي بود. در آن مستند 
هم نگاه عميقي به موضوع داشتيم. با ديدن »سكوهاي صورتي« 

آن را با اخبار و اظهارات رؤس��اي فدراس��يون و كارشناس��ان 
برنامه هاي ورزش��ي مقايس��ه كنيد، اصل موضوع دست تان 

مي آيد. 
 »بازمانده« اشاره به چه چيزي دارد؟

كرمى: ابتدا به موضوع سه رفيق ورزشكار اشاره كردم. الان از آن 
سه نفر، فقط يك نفر مانده و دو نفر ديگر رفته اند. هم از اين سو 
و هم از اين نگاه كه وي از المپيك بازمانده است. از سوي ديگر 
هم بعد از مهاجرت نصفه و نيمه به ارمنستان، بازگشت داشته 

و در كشور خودش مانده است. 
 هم اكنون مستند منتشر ش�ده است، مسئولان 
فدراسيون جودو، مديران ورزش�ي دولت قبل يا 
ديگر افراد مرتبط، نسبت به اين كار موضع گيري 

داشته اند؟
كرمى: نمي دانم مس��ئولان فدراس��يون جودو كار را ديده اند 
يا نه، ولي قطعاً موافق آن نخواهند ب��ود. ما يك اكران از طرف 
كميس��يون اخلاق كميته ملي المپيك داش��تيم كه در آن 
مديران ورزش��ي و ورزش��كاران را دعوت كردي��م تا در محل 
س��الن پارالمپيك، كميته ملي المپيك كار را تماشا كنند. در 
آن اكران آقايان خس��روي وفا، فولادگر، شهربانو منصوريان، 
بهداد سليمي، سجاد گنج زاده، حسن رحيمي، باقري معتمد و 
مدال آوران المپيك حضور داشتند. فيلم پخش شد و وقتي به 
جلسه پرسش و پاسخ رسيد، همه مديران سالن را ترك كردند. 

ورزشكاران نشستند و گپ زديم. 
 ورزشكاراني كه كار را ديدند چه نظري داشتند؟

كرمى: در مرحله اول تعج��ب مي كردند و اينكه چه جالب كه 
ما به چنين موضوعي پرداختيم. بعد خوشحال شدند از اينكه 
چنين موضوعي ساخته شده است. سجاد گنج زاده به من گفت 
كه با دوستانش تصميم گرفته اند به محمد بريمانلو پيام بدهند 

و از كاري كه كرده تقدير كنند. 

فكر مي كنيد تماشاي اين مس�تند مي تواند براي 
مخاطب پاس�خ بس�ياري از س�ؤال هايش درباره 
ماج�راي مس�ابقه ن�دادن ورزش�كاران ايراني با 

اسرائيلي ها باشد؟
كرمى: م��ن يك نكت��ه اي بگوي��م! از اول انقلاب ت��ا امروز ما 
ورزشكاري نداشته ايم كه با اسرائيلي ها مسابقه داشته باشد. 
يك ورزشكار زماني مي تواند بگويد كه من با اسرائيلي ها مسابقه 
نمي دهم كه مثلًا روي تشك ورزشي روبه روي او قرار بگيرد و 
از دادن مسابقه س��ر باز بزند. الان آرش ميراسماعيلي كه گل 
سرسبد اين موضوع است و چه باقي ورزشكاران در مسابقات 
اصلًا با اسرائيلي ها برخورد نداش��ته اند، شما الان دليل حذف 
ميراسماعيلي از مس��ابقات المپيك آتن را جست وجو كنيد، 
نوشته اس��ت: »اوت ش��دن از مس��ابقات به دليل به سر وزن 
نرسيدن« يعني آنها به لحاظ رسانه اي اين موضوع را بايكوت 
مي كنند تا صداي آن در افكار عمومي جهان شنيده نشود، البته 
برخي مواقع نمي توانند بايكوت كنند براي مثال ما جام جهاني 
را پشت سر گذاش��تيم كه در آن تيم ملي مراكش)مغرب( در 
همه بردها و باخت ها پرچم فلسطين را بلند مي كرد و همه دنيا 
اين حمايت از فلسطين را ديدند! ما در مستند »بازمانده« نشان 
داديم كه ورزشكار الجزايري در مسابقات المپيك توكيو حاضر 
به مسابقه با حريف اسرائيلي نمي شود و 10سال از مسابقات 
محروم مي شود و عمر ورزش��ي اش به پايان مي رسد، اما همه 
مي دانند كه سر بازي نكردن با اسرائيل اين اتفاق برايش افتاده 
است، ولي ما چنين برد خبري را براي ورزشكاران مان نداريم، 
حتي در داخل كش��ور هم آنطور كه بايد كار رسانه اي در اين 
ارتباط نمي شود، البته معذوريت هايي وجود دارد، ما نمي توانيم 
علني و رس��مي حتي در رس��انه هاي خودمان به اين موضوع 
بپردازيم، چون سندي براي تحريم ورزش كشورمان مي شود. 
من قبول دارم كه نبايد با ورزشكاران اسرائيلي بازي كنيم، اما در 

اين ماجرا باهوش عمل نمي كنيم. بعد از ساخت اين مستند از 
طريق چند كارشناس خبره به اين نتيجه رسيديم، شما در هر 
جا اگر تصميم به مبارزه نكردن با ورزشكاران اسرائيلي را اعلام 
كنيد، محروم مي شويد، آقاي سجادي، وزير فعلي ورزش زمان 
رأي اعتماد مجلس از مسابقه ندادن ورزشكاران با اسرائيلي ها 
دفاع كرد، اما اكنون كه مسئوليت دارد چنين حرفي را نمي زند 
و حتي درباره اش مصاحبه نمي كند، چون جايگاه رسمي دارد. 
الان ورزشكاران كشورهاي اس��لامي با ورزشكاران اسرائيلي 
مسابقه نمي دهند، ولي با اين موضوع به صورت فردي برخورد 
مي كنند، محروميت ها هم فردي است. حالا در ايران اگر قانون 
بگذارند يا مجلس بگويد كه به ورزشكاراني كه با اسرائيلي ها 
مسابقه ندهد، جايزه مي دهم، خودش مي شود يك سند براي 
تحريم ورزش ايران. از سوي ديگر اغلب اين ورزشكاران كه در 
ورزش هاي انفرادي حضور دارند، از قشر پايين و محروم هستند، 
اينها بايد حمايت مالي شوند. بايد يك تشكل مردمي تشكيل 
ش��ود و مردم حمايت كنند و هزينه كمك به اين ورزشكاران 
پرداخت شود، يعني كار را مردمي پيش ببريم تا نتوانند عليه 
ورزش ايران عمل كنند، آن وقت ورزشكاران مي دانند كه در 
صورت مسابقه ندادن با اسرائيلي ها حمايت مالي هم مي شوند، 
البته در بلندمدت نيازمند كار فرهنگي هستيم، مانند كاري 
كه در كشورهاي مس��لمان مثل الجزاير انجام شده است كه 

ورزشكاران متعلق به قشر خاكستري هم جذب شوند. 
        

 آقای رئيسی »بازمانده« از چه زماني در روند توليد 
قرار گرفت؟

رئيسى: تقريباً از دو س��ال پيش كار پژوهش و پيش توليد كار 
شروع شد. حدود ش��ش ماه هم بحث آماده سازي و مصاحبه 
با ورزشكاران طول كش��يد. اولويت ما ورزش��كاران و افرادي 
مانند رودكي، خادم و ساعي بود كه مس��تقيماً با ورزشكاران 

در ارتباط هستد. 
 كار در جشنواره حقيقت حاضر ش�د و به نظر كار 
جان دار و جذابي بود، چرا اين جشنواره به بازمانده 
كم لطف و بي مهر بود؟ به آراي جش�نواره اعتراض 

نكرديد؟
رئيسى: اعتراض كه نه، چون جشنواره داور دارد و ما آراي داوران 
را پذيرفته ايم. مسئله اين است كه بازي كردن يا بازي نكردن 
با ورزشكاران اسرائيلي در اين سال هاي بعد از انقلاب هميشه 
بوده است، ولي كسي درباره آن شفاف حرف نمي زند. اغلب مثل 
يك موضوع نانوشته با آن برخورد شده است. اساساً مسئولان 
نمي خواهند به س��مت آن بروند. كس��ي موضع گيري شفاف 
نمي كند و انگار نمي خواهند يك بار براي هميشه اين موضوع را 
حل كنند. به نظرم جشنواره هم به دليل سياست هاي رسانه اي 
دوست نداشته است چنين مستندي پررنگ شود. نظام پاي 
اين مسئله ايستاده است، ولي مي توان درباره آن صحبت كرد. به 
نظرم مسئولان ورزش كشور دوست ندارند كسي حرفي درباره 

اين موضوع بزند. اين عدم شفافيت مسئله ايجاد مي كند. 
 در مستند »بازمانده« به تناقض هاي رفتاري مديران 
ورزش�ي در مقابل ورزش�كاراني كه با نمايندگان 
اسرائيل مسابقه نداده اند، اشاره كرده ايد، اينكه به 
يك نفر جايزه داده مي شود، حمايت مي شود و يك 

ورزشكار ديگر از اين حمايت بي بهره است!
رئيس��ى: دقيقاً، اگر با ورزش��كاراني كه با اسرائيلي ها مسابقه 
نداده اند صحبت كنيد، مي بينيد كه هر كدام ماجراي برخورد ها 
را به يك نوعي تعريف مي كند و هيچ شباهتي در نوع برخوردها 
وجود نداش��ته اس��ت. يك نفر را برده اند ديدار با مقام معظم 
رهبري، ديگري را نبرده اند، به يك نفر خان��ه داده اند، به يك 
نفر ديگر نداده اند، به يكي كه فقط يك بار مسابقه نداده است، 
همه چيز داده اند و به يك نفر مثل سعيد مولايي كه چندين بار 

مسابقه نداده است، چيزي نداده اند. 
چن�د روزي اس�ت »بازمان�ده« در چرخ�ه اكران 
آنلاين قرار گرفته است. به نظرتان از تماشاي فيلم 

»بازمانده« استقبال مي شود؟
رئيسى: طبق آنچه از بچه هاي سفير فيلم شنيده ام، خدا را شكر 
استقبال خوب بوده است. گويا بر اساس برنامه اي كه براي اكران 
داش��ته اند، همه چيز خوب پيش مي رود، البته ما قرار  است 

اكران هاي دانشگاهي هم داشته باشيم. 
 اكران پولي مستندهاي ايراني هم چند سالي است 
كه رواج پيدا كرده است، يعني مردم به اين سمت 
سوق داده مي شوند كه براي تماشاي مستند پول 

بدهند، نظرتان درباره اين موضوع چيست؟

رئيسى: تا دو سه س��ال پيش همه عادت كرده بودند مستند 
را رايگان و از طريق ش��بكه هاي تلويزيوني تماش��ا كنند، در 
صورتي كه در اغلب كشورهاي دنيا ش��بكه هاي تلويزيوني و 
»وي اودي« ها پولي هستند، من به عنوان فيلمساز آرزو داشتم 
درآمد واقعي خودم را بس��نجم و متوجه شوم آيا كسي حاضر 
اس��ت براي چيزي كه من س��اخته ام پول خرج كند يا نه؟! با 
وجود اينكه اين كار سختي هاي زيادي دارد، ما از آن استقبال 

مي كنيم و نگاه مثبتي به آن داريم. 
 يعني تص�ور مي كنيد مردم هم از تماش�اي پولي 

مستند استقبال مي كنند؟
رئيس��ى: با آنكه ميزان تماشاي مس��تند در ايران چندان بالا 
نيست، اما از چند سال پيش وضعيت خيلي بهتر شده و شاهد 

اتفاقات خوبي هستيم. 
 »بازمانده« طرح موض�وع خوبي درباره يك بحث 
جدي در ورزش دارد، اما به نظر مي رسد اين موضوع 
جاي پرداخت بيشتر هم دارد، به دنبال پيگيري اين 

سوژه در كارهاي بعدي هستيد؟
رئيسى: ما از چند سال پيش نگاهي را دنبال مي كنيم كه در 
مستند »سكوهاي صورتي« هم اين نگاه را داشتيم، يعني 
به حواشي ورزشي يك نگاه مديريتي داشته باشيم. ورود 
بانوان به ورزش��گاه ها هم به جاي آنكه يك نگاه مديريتي 
باشد، بي جهت سياسي شد. بازي با اسرائيل هم همين طور 
است، يعني صرفاً سياسي شد در صورتي كه بايد به مسيري 
برود كه مردم آن را مديريت كنند، يعني ورزش��كار بداند 
كه يك مطالبه ملي درباره آن وجود دارد، اين مطالبه ملي 
هميشه وجود داشته است اما مديريت موضوع بايد خيلي 
ظريف و دقيق انجام شود. ما با همين نگاه احتمالاً چند كار 
ديگر خواهيم ساخت و اتفاقاً چند ايده داريم كه در همين 

حوزه مديريت ورزشي است. 

یادداشت

   محمدصادق عابديني
مستند »بازمانده« از جمله آثار حاضر در بخش مسابقه جش�نواره بين المللي سينما حقيقت، موضوعي 
را دنبال مي كند كه سال هاست در ورزش ايران مطرح بوده، اما كمتر كسي درباره آن صحبت كرده است. 
موضوع مسابقه ندادن ورزشكاران ايراني با ورزشكاران اسرائيلي در مسابقات بين المللي نزديك 40سال 
است در ورزش ايران وجود دارد، ولي هيچ مديري حاضر نيس�ت درباره آن صحبت كند،  »بازمانده« اين 
موضوع را از زاويه نگاه يك جودوكار ملي پوش باز كرده اس�ت. غفلت از ظرفيت هاي مردمي كه مي تواند 
به عنوان يك مطالبه ملي پشتوانه ورزشكاراني از اين دست باش�د، يكي از موضوعات اين مستند است. 
»جوان« در گفت وگو با عليرضا كرمي، نويسنده و كارگردان اين مستند و محمد جواد رئيسي تهيه كننده 

آن به »بازمانده« پرداخته است. 
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اگر با ورزشكاراني كه با اسرائيلي ها مسابقه 
نداده ان�د صحبت كني�د، مي بينيد كه هر 
كدام ماج�راي برخورد ه�ا را به يك نوعي 
تعريف مي كن�د و هيچ ش�باهتي در نوع 
برخوردها وجود نداش�ته است. يك نفر را 
برده اند ديدار با مقام معظم رهبري، ديگري 
را نبرده اند، به يك نفر خانه داده اند، به يك 
نفر ديگر نداده اند، به يكي كه فقط يك بار 
مس�ابقه نداده اس�ت، همه چيز داده اند و 
به يك نفر مثل س�عيد مولايي كه چندين 
بار مس�ابقه نداده اس�ت، چيزي نداده اند
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بايد يك تش�كل مردمي تش�كيل شود و 
مردم حمايت كنند و هزين�ه كمك به اين 
ورزش�كاران پرداخت ش�ود، يعني كار را 
مردمي پيش ببريم تا نتوانند عليه ورزش 
ايران عمل كنن�د، آن وقت ورزش�كاران 
مي دانند ك�ه در صورت مس�ابقه ندادن با 
اسرائيلي ها حمايت مالي هم مي شوند، البته 
در بلندمدت نيازمند كار فرهنگي هستيم، 
مانند كاري كه در كشورهاي مسلمان مثل 
الجزاير انجام شده اس�ت كه ورزشكاران 
متعلق به قشر خاكستري هم جذب شوند


